
Допомагають українці з Америки
Як ми вж е повідом ляли , нещ одавно 

гону в ідчуж ення в ідв ідав президент 
М іж народно ї о р ган ізац ії «С ою з Чорно
биль» Володимир Ш овкошитний ( ін тер
в'ю з ним читайте в № 54 за серпень). 
Разом  з ним в зону приїхала Уляна 
К У Ш Н іР  — представник спілки «Сою з 
Чорнобиль» А м ерики . Бес іду  з нею 
кореспондента «ВЧ» пропонуємо вашій 
увазі.

— Пані Уляно , коли створилася ваша 
о р ган ізац ія?

—  Рік том у. Виріш уєм о різні пробле- 
ми, але найголовніш ою  нашою метою  
є пош ирення в А м ериц і ін ф о р м ац ії про 
Чорнобиль. Чому ми створили нашу о р 
ганізацію ? У  нашому штаті О р ігон , що 
на бер езі Тихого океану, д іє м іж народна 
орган ізац ія  з гум ан ітар но ї допом оги по- 
страж далим . Вона налагодила зв 'язо к  із 
«С ою зом  Чорнобиль» Укра їни . А м ер и 
канські укр а їнц і, які входять до  складу 
нашої спілки , зустр іли ся з Володимиром 
Ш овкош итним, домовилися орган ізувати 
ф іл ію  «С ою зу Чорнобиль» України в 
А м ер и ц і. Це в ідбулося 24 серпня 1993 
року.

— І що конкретного  було зроблено за 
цей час силами двох орган ізац ій?

—  Наш «Сою з» допом іг здійснити три 
поїздки до Ам ерики укр аїнськи х науков
ців, де  вони мали зм огу сп ілкуватися з 
ам ериканськими вченими. Як наслідок, 
виникли різні програми співробітництва. 
Зокр ем а, програм а «П роект Ісайя» — 
вибір м ісць захоронения плутонію , який 
застосовується в ядерн ій  ін д устр ії. З 
цього питання Володимир Ш овкошитний 
мав зм о гу  поспілкуватися з представни
ками ур яд у  А м ерики , сенаторами, кон- 
ір есм енам и  та б ізнесм енам и.

— Чи розглядали ви питання допомоги 
Україні л ікам и , медичним обладнанням , 
екологічно чистими продуктам и?

—  Д ля того , щоб розвивати цей напря
м ок, по-перш е, люди повинні знати, що 
в ідбувається в Чорнобилі та в Укра їн і 
взагалі. А  зараз превалю є така дум ка, 
що авар ії поклали край, у ам ериканців 
нема усв ідом лення, які наслідки цієї 
ядерно ї катастроф и є і які м ож ливі.

А ле  у нас є такий закон : н іхто не їд е  
в У кр а їн у  з порож німи руками чи то 
ам ериканські групи , чи укр а їнські, які

повертаю ться з Ам ерики д одом у. При
возять м едикам енти , р ізні м атер іали . Ми 
також  розширили зв 'язки з ам ерикан
ською  орган ізац ією  «Д опом ога д ітям », 
яка надає допом огу в л ікуванні хворих 
д ітей . Вже вилікували двох українських 
д ітей  в ам ериканських клін іках, з часом 
цих д ітей  стане б ільш е. Кр ім  того , д о 
мовилися, що л ікар і з Ам ерики будуть 
приїж дж ати до  вас і л ікувати д ітей  на 
м ісц і.

— Ви в п е р ш е  в  Чорнобилі?
—  Вдруге .
— Яке враж ення викликає у вас Чор

нобиль і чим воно в ідр ізняється  від  
уявлень ам ериканців про нього?

— О собисто  я і м о ї друзі-науковц і з 
Ам ерики , до  п ри їзду  сю ди, дум али , що 
це атомна станц ія , пустеля, гори п іску, 
забруднен і гори —  і б ільш е нічого. Але 
виявилося, що це не тільки станц ія , ава
р ія —  це лю дські переживання, б іль, 
хворі д іти , які найбільш е постраж дали 
внаслідок катастроф и ,..

—  Зв ідки  ви так до бр е  знаєте укр а їн 
ську  м ову?

—  Бо це моя рідна мова. М о ї батьки
родом  з Зах ід но ї Укра їни , і вдома ми 
сп ілкуєм ося виключно укр аїнською  м о
вою. Д ванадцять років том у я переїхала 
в штат О р ігон , де мало укр аїнц ів , а ті, 
які є, переважно розм овляю ть англійсь
кою. Тобто моя мова почала губитися. 
О сь чому я дуж е вдячна дол і, що вона 
знову мене зв 'язала з Укра їною , де я 
м ож у не тільки вживати, удосконалю ва
ти свою мову, а знайомитися з сучасною  
укр аїнською  л ітературою .

— Це, як мовиться, ліричний відступ. 
А  кр ім  роботи в орган ізац ій , чим ви ще 
займ аєтесь в Америці?

—  Я закінчила ун іверситет з ком ун іка
ційних систем , маю своє п ідприєм ство, 
ф ір м у  телев із ій н о ї п родукц ії. За ф ахом  
інж енер .

— Н асам кінець, що б вам хотілося 
побажати лю дям , як і тут працю ю ть, ж и 
вуть, ус ім  чорнобильцям ?

—  Хочу сказати , що весь світ повинен 
скласти подяку е с і м  л ю д я м , я к і  працю 
ють в зоні в ідчуж ення, виріш ую ть чор
нобильські проблеми, бо це не тільки 
укр а їнське  питання але й усього  світу. 
Бажаю  всім здоров 'я і добра.

Валерій КУЗЄНКОВ.


